



FEDERAL PUBLIC SERVICE COMMISSION  
COMPETITIVE EXAMINATION-2023  
FOR RECRUITMENT TO POSTS IN BS-17  
UNDER THE FEDERAL GOVERNMENT

Roll Number

ARABIC

TIME ALLOWED: THREE HOURS

PART-I(MCQS): MAXIMUM 30 MINUTES

PART-I (MCQS)

MAXIMUM MARKS = 20

PART-II

MAXIMUM MARKS = 80

NOTE: (i) Part-II is to be attempted on the separate Answer Book.

(ii) Attempt ONLY FOUR questions from PART-II. Answer must be written in respective language except where specified in the question paper. ALL questions carry EQUAL marks.

(iii) All the parts (if any) of each Question must be attempted at one place instead of at different places.

(iv) Write Q. No. in the Answer Book in accordance with Q. No. in the Q.Paper.

(v) No Page/Space be left blank between the answers. All the blank pages of Answer Book must be crossed.

(vi) Extra attempt of any question or any part of the question will not be considered.

Part – II

سؤال نمبر 2 : ما ذا تعرف عن الأدب الجاهلي؟ اذكر خصائص سبع المعلقات. (20)

سؤال نمبر 3 : من هو الفرزدق؟ اكتب عن حياته ومميزاته الشعرية بالتفصيل. (20)

سؤال نمبر 4 : تحدث عن أسباب ازدهار الشعر في العصر العباسي. (20)

سؤال نمبر 5 : كيف تطور الرواية في العصر الحديث مع التركيز على روايات نجيب محفوظ. (20)

سؤال نمبر 6 : اكتب عن حياة أحمد شوقي ومميزاته الشعرية بالتفصيل. (20)

سؤال نمبر 7 : اذكر مقالا موجزا عن الشاه ولي الله المحدث مع ذكر أعماله الأدبية. (20)

سؤال نمبر 8 : اكتب شذرة على الموضوعات التالية : (20) (05 marks each)

ا- النقد في الأدب العربي

ب- فن الخطابة في العصر الأموي

ج- قس بن ساعدة

د- ديوان الحماسة

\*\*\*\*\*